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Szeged segít –  
Érkeznek a LED-izzók

Zöld irodaház épül, 
és a Hajnóczy utca is megújul

A 
Hajnóczy 
utcát meg-
osztva újít-
ja fel az 

egyébként itt iroda-
házat építő KÉSZ 
Csoport és az önkor-
mányzat, egy kicsit 
az új épületkomple-
xum is az utca része 
lesz majd. Lakossá-
gi fórumon mutatták 
be a terveket. Nagy 
Sándor városfejlesz-
tési alpolgármester 
és Hekáné Szondi Il-
dikó önkormányzati 
képviselő látta ven-
dégül a tervezőket. 
A Hajnóczy utca a 
Jósika utca és a nagykörút között a Gogol ut-
cához hasonlóan újul meg. A KÉSZ Csoport 
a Gutenberg utcai műemlék irodaházát (ké-
pünkön) is felújítja, mögötte, a Hajnóczy utca 

felé zöld szellemben tervezett irodaház épül. 
Az udvara átjárható lesz, a parkolóházat kül-
ső bérlők is igénybe vehetik majd. 

Folytatás a 4. oldalon

Szeged kivételes: a tizennegyedik óvodája újult meg
Tetőtől talpig energiatakarékosak az intézmények

A Felsővárosi óvodát adta át tizennegyedikként a gyerekek segítségével Solymosi Andrea tagóvoda-vezető, Botka 
László polgármester, Bartáné Tóth Mária óvodaigazgató és Urbán Tamás önkormányzati képviselő. Fotó: Iványi Aurél

Szeged tizennegyedik felújított óvodáját adták át a napok-
ban ünnepélyes keretek között a Gyík utcában. Az önkor-
mányzat – európai uniós és saját forrásból – néhány év 
alatt 4 és fél milliárd forintot fordított a szegedi óvodák 
korszerűsítésére. 

A 
108 férőhelyes, 924 négyzetméter alapterüle-
tű, három épületrészből álló, paneltechnológiával 
épült óvodát 1981-ben adták át – a teljes körű fel-
újítás után ma már rá sem lehet ismerni. A jövőben 

modern, hat tágas, vegyes életkorú csoportban nevelkedhet-
nek az óvodások. Az intézménybe integráltan járnak autista 
és sajátos nevelési igényű gyerekek is. 

– Egy önkormányzat részéről a legfontosabb családtámo-
gatás az, ha a szülők, a családok úgy érzik, hogy napközben 
biztonságban és szép környezetben vannak a gyermekeik. 
Néhány év alatt ez már a tizennegyedik megújult óvoda Sze-
geden. Egy hete adtuk át a Vedres utcai óvodát, nem hiszem, 
hogy Szegeden kívül van még az országban másik olyan ön-
kormányzat, amelyik egy hónap alatt két megújult óvodát is 
át tudott adni – mondta Botka László polgármester az óvoda 
ünnepélyes átadásán. 

Folytatás az 5. oldalon

A 
napokban mindenki értesítést ka-
pott, aki jelentkezett az ingyenes 
LED-izzócsereprogramba a nyáron. 
A legtöbben saját e-mail-címükről 

igényeltek energiatakarékos égőket, őket az 
önkormányzati programban részt vevő Cyeb 
cég értesítette a no-reply@ledcsere.hu cím-
ről. Akiknek nincsen e-mail-címük, és a pol-

gármesteri hivatalban kértek segítséget, 
őket az önkormányzat értesítette. Megérkez-
tek ugyanis a kért ingyenes LED-izzók. A le-
vélben megjelölt októberi időpontokban és 
helyszínen lehet átvenni azokat. Mindenki 
az általa kiválasztott átvételi pontra mehet 
az égőkért a levélben szereplő időpontban.

Bővebben a 3. oldalon
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Elindult az új ügyeleti rendszer

O
któber elsejétől 
az alapellátási 
ügyeletet egy új, 
egységes rend-

szerben biztosítja a rászo-
rulók számára az Orszá-
gos Mentőszolgálat, amely 
a vármegye minden telepü-
lésére vonatkozik. A házior-
vosi ügyelet – a következő 
háziorvosi rendelésig nem 
halasztható orvosi tevé-
kenységek elvégzése céljá-
ból – továbbra is a Kossuth 
Lajos sugárút 15–17. alatti 
telephelyen biztosított hét-
köznap 16–8 óra, hétvégén 
és ünnepnapokon 8–8 óra 
között. A házi gyermekor-

vosi ügyeleti feladatokat az 
Országos Mentőszolgálat 
a továbbiakban is az SZTE 
Szent-Györgyi Albert Klinikai 
Központ Gyermekgyógyá-
szati Klinika és Gyermek- 
egészségügyi Központjá-
ban látja el (Korányi fasor 
14–15.) hétköznap 16–22 
óra, hétvégén és ünnepna-
pokon 8–20 óra között. 

A háziorvosi és házi gyer-
mekorvosi ügyelet a közpon-
ti ügyeleti telefonszámon 
(1830 egységes ügyeleti 
hívószám) hétköznap 16–8 
óra között, hétvégén és 
ünnepnapokon egész nap 
hívható.  A hívást a mentők 

szakemberei fogadják, a 
rendszer az ügyeleti időben 
hirtelen jelentkező, nem 
halasztható, illetve súlyos 
egészségügyi problémák 
esetére biztosít megoldást. 
A beteg a központi telefon-
szám hívásával szakszerű 
tanácsot kap, behívhatják a 
rendelőbe, szükség esetén 
a tartózkodási helyére sür-
gősségi ügyeleti autót vagy 
életveszély esetén azonnal 
mentőt küldenek. 

Egyértelműen mentő-
ellátásra szoruló betegek 
esetén továbbra is a 112-es 
segélyhívón kérjenek segít-
séget.

Szabó Sándor: Indítsák 
újra a panelprogramot

M
egélhetési vál-
ság van, a kor-
mány rosszul 
kezelte a lakos-

sági rezsitámogatást, a re-
zsicsökkentés megszűnt, az 
elhibázott gazdaságpolitika 
miatt továbbra is kiugróan 
magas az infláció, az ígére-
tek ellenére sem csökkent 
még egy számjegyűre a mér-
téke. A szocialista frakció 
felszólítja a kormányt, hogy 
haladéktalanul biztosítson 
pénzt vissza nem térítendő 
támogatásra lakások és há-
zak hőszigetelésére. A prog-
ram kiemelt célja kell, hogy 
legyen a Kádár-kockák, pa-
nelépületek és a 2000 előtt 
épült, szigetelés nélküli lakó-
házak hőszigetelése. Hozzá-

teszik, a korszerűtlen épüle-
teknél sok helyen gyakorlati-
lag az utcát fűtik. Kiemeltek 
egy megdöbbentő adatot: 
2018-ban csaknem 30 ezer 
háztartásban kapcsolták le 
a gáz-, feleennyi háztartás-
ban pedig a villanyszolgálta-
tást. Ugyanebben az évben 
259-en haltak meg kihűlés 
miatt. Többségük nem is az 
utcán, hanem a saját ottho-
nában, a négy fal között halt 
meg. A tapasztalatok pe-
dig azt mutatják, hogy egy 
komplex lakásfelújítás akár 
50-60 százalékkal csökkent-
heti a lakások, házak ener-
giafelhasználását. 

Többször megírtuk: Sze-
geden országos viszonylat-
ban is nagyon sikeres volt 

a panelszigetelési program 
2002 és 2009 között. Erre 
az önkormányzat 5,5 mil-
liárd forintot fordított saját 
forrásból. A programban a 
költségek három részre osz-
tódtak, a tulajdonosok, az 
önkormányzat és az állam 
egyenlő részben fizette a fel-
újítást. Szegeden 7 év alatt 
a panellakások közel 75 szá-
zalékát, több mint 20 ezer 
lakást újítottak fel. Az akkori 
panelprogramban szigetel-
ték a tetőket, a homlokzatot, 
valamint új, korszerű nyílás-
zárókat építettek be. Sajná-
latos módon ezt a programot 
a Fidesz-kormány 2010-ben 
leállította. Az önkormányzat 
az intézményei energetikai 
felújítását azóta is folytatta, 
a bölcsődéit, óvodáit, az ál-
lami működtetésű iskolákat 
és sok más intézményét 
hőszigeteléssel, korszerű fű-
tés- és villanyhálózattal látta 
el. 

Szabó Sándor szegedi szocialista országgyűlési képvi-
selő és parlamenti képviselőcsoportja újabb javaslatot 
nyújtott be arról, hogy a kormány indítsa el újra és ter-
jessze ki a korábban nagyon sikeres hőszigetelési prog-
ramot. 

Még mindig Európa-csúcs  
a magyar infláció

Már csak két ország maradt 
a 27 uniós tagállam közül, 
ahol nem egy számjegyű az 
infláció, az egyik Magyar-
ország. Nálunk továbbra is 
tartja az Európa-csúcsot a 
pénzromlás. 

A
z egész Európai Unió 
legnagyobb infláció-
ja maradt a magyar: 
augusztusban az 

Unió árai átlagosan 5,9 szá-
zalékkal voltak magasabbak, 
mint egy éve ilyenkor, eköz-
ben Magyarországon 14,2 
százalékos volt a drágulás az 
Eurostat friss adatai szerint – 
írta meg a hvg.hu.

Módszertani különbségek 
vannak az uniós statiszti-
kai hivatal és a magyar KSH 
számításai között, de abban 
megegyeznek: a magyar inflá-
ció sokkal magasabb, mint 
bárhol máshol. Mostanra az 
egész EU-ban két ország ma-
radt, ahol nem sikerült levinni 
az inflációt 10 százalék alá, 
a másik rajtunk kívül Cseh-
ország, ahol 10,1 százalékos 
most a mutató. A visegrádi or-
szágok inflációja egyébként is 
már hónapok óta az EU négy 
legnagyobbja, de még ezen 
belül is külön kategóriát jelent 
Magyarországé.

Az EU legnagyobb gazda-
ságai közül Németország áll 
rosszabbul, ott az uniós átlag 
fölötti, 6,4 százalékos az inflá-
ció. A 27 ország közül 11-ben 
már 5 százalék alá süllyedt a 
mutató, és nyolc olyan tagál-
lam van, ahol már 4 százalék 

alá is sikerült levinni. Ez azért 
egy fontos határ, mert a Ma-
gyar Nemzeti Bank hivatalos 
célkitűzése is az, hogy 4 szá-
zalék alatt maradjon a magyar 
infláció, ott, ahol 2021 márci-
usa óta egyszer sem járt.

A magyar háztartási ener-
gia árai 7,8 százalékkal ala-
csonyabbak az Eurostat sze-
rint, mint egy éve ilyenkor. A 
rezsicsökkentés elengedése 
tavaly rögtön egy óriási ugrást 
okozott az árakban, és az ősz 
folyamán még tovább is nőtt, 

azóta viszont folyamatosan 
csökkent a rezsi, ahogy egyre 
többen spórolnak az energiá-
val, és az első pánik is lecsen-
gett.

Az élelmiszer-infláció vál-
tozatlanul Magyarországon 
a legnagyobb az egész EU-
ban: nálunk 17,1 százalékkal 
drágábbak átlagosan ezek 
a termékek, mint tavaly au-
gusztusban voltak, a második 
legrosszabbul álló Szlovákia 
mutatója 13,6 százalékos, az 
EU-átlag pedig 10,6 százalék. 
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Ohiói paprika

R
ebecca, akivel még az internet hőskorában, vala-
mikor a kilencvenes években keveredtünk isme-
retségbe, mindig büszke volt paprikatermesztő 
őseire. Bár irodalommal foglalkozó, független és 

öntudatos New York-i lányként magyarul alig beszélt, édes- 
anyjától, aki már maga is Amerikában született, de gondo-
san továbbadta gyerekeinek a családi legendákat, sokat 
hallott a Szeged környéki paprikás hagyományokról. Nem-
csak hallott, hanem addig kóstolgatta a magyaros ételeket, 
a csirkepaprikást, a kakaspörköltet és a krumplilevest, hogy 
nagyon megszerette. 

Sokáig nem tartottuk a kapcsolatot, közben férjhez ment, 
Ohióba költöztek, született három gyerekük. Amikor évtizedek 
múltán újra megkeresett, ott folytattuk, ahol régen abbahagy-
tuk. Az irodalom és a politika mellett állandó közös témánk a 
gasztronómia. Kedvencünk a somlói galuska, amit Szegeden 
is megkóstolt, és azóta is sóvárog utána. Másik közös kedvenc 
a fácánleves, amit, mint kiderült, egyikünk sem evett gyerek-
kora óta. Családanyaként ő persze sokkal profibb szakács, 
süt-főz, ámulva nézem a képeket, hogy micsoda remekműve-
ket alkot, milyen gazdag és változatos a hálaadásra megterí-
tett asztaluk. A legnagyobb amerikai 
ünnepre nemcsak Írországban 
tanuló felnőtt lányát várja 
haza, hanem a kontinensnyi 
országban szétszóródott 
testvérei is náluk gyűlnek 
össze. Dominikai anyósáról, 
az örökifjú Abueláról pedig 
már annyit hallottam, hogy 
kicsit olyan, mintha személyes 
ismerősöm lenne.

Amerikai barátném büszkén újsá-
golta, hogy bár minden évben vesz egy megbízható chicagói 
importőrtől két kilogramm szegedi fűszerpaprikát, tavaly elő-
ször már a termesztéssel is megpróbálkozott. Interneten ren-
delt paprikamagot, és a nehezen szárba szökkent palántákat 
óvó gonddal felnevelte. Amikor beérett, betakarította a vadító-
an piros termést. Mivel nem bízott a nap erejében, amerikai 
kreativitással elektromos sütőjében a beállítható legalacso-
nyabb hőfokon szárította meg. Meséltem neki, hogy jól em-
lékszem gyerekkoromból, a hetvenes évek elejéről a röszkei 
paprikások hatalmas füzéreire. Azokat bizony a napon szárí-
tották. Tele volt velük nagyapámék tornáca is. Kételkedtem a 
modern amerikai módszer hatékonyságában, de Rebecca pár 
hét múlva már arról számolt be, projektje teljes sikerrel zárult. 
Az Ohióban készült őrleménye nagyon hasonlított ahhoz a fű-
szerpaprikához, amit évekkel korábbi látogatásukkor egy itteni 
őstermelőtől vásárolt.

A kedvező tapasztalatok birtokában idén is belevágott a 
macerás paprikaprojektbe. Az időjárási szélsőségek ellené-
re is szép termést tudott betakarítani augusztus végén. Arra 
biztattam, próbálja meg a napon szárítást, de a csapadékos, 
kiszámíthatatlan ohiói időjárás miatt nem mert kockáztatni. 
Megint maradt a villanysütő. Gondosan kiválogatta, előkészí-
tette a tökéletesre pirosodott paprikát, amit a legalacsonyabb 
fokozatra állított sütőben hagyott egész éjszakára. Csakhogy 
elkövetett egy fatális hibát: nem szólt róla a kamasz fiának. A 
srácnak pedig az éjszaka közepén, amikor hazaért a buliból, 
pizzázni támadt kedve. Ki sem nyitotta a sütőt, csak rutinos 
mozdulattal a legmagasabb fokozatra tekerte, hogy izzon, mire 
beteszi a mélyhűtőből előkapott pizzát. Mondani sem kell, az 
addig lassan aszalódó paprika pillanatok alatt szénné égett. El 
lehet képzelni a srác meglepetését, amikor megérezte a furcsa 
szagot és kinyitotta a sütő ajtaját. Rebecca a füstre ébredt, és 
majdnem sírógörcsöt kapott. Talán jobb kedvre derül majd, ha 
megkapja a postán feladott igazi szegedi paprikát.

El lehet 
képzelni a srác 

meglepetését, ami-
kor megérezte a furcsa 

szagot és kinyitotta a sütő 
ajtaját. Rebecca a füstre 

ébredt, és majdnem 
sírógörcsöt ka-

pott.

Szeged segít –  
Érkeznek a LED-izzók

Szeged új zöld programjá-
ban, amibe nyár közepéig 
lehetett jelentkezni, megér-
keztek az ingyenes LED-iz-
zók. Aki igényelt belőle, 
kapott már értesítést, és 
október első három heté-
ben a megjelölt időpontban 
és átvételi ponton átveheti 
az égőket.

A 
napokban minden-
ki értesítést ka-
pott, aki jelentke-
zett az ingyenes 

LED-izzócsereprogramba 
a nyáron. A legtöbben sa-
ját e-mail-címükről igényel-
tek energiatakarékos égő-
ket, őket az önkormányzati 
programban részt vevő Cyeb 
cég értesítette a no-reply@
ledcsere.hu címről. Akik-
nek nincsen e-mail-címük, 
és a polgármesteri hivatal-
ban kértek segítséget, őket 
az önkormányzat értesítette. 
Megérkeztek ugyanis a kért 
ingyenes LED-izzók. A levél-
ben megjelölt októberi idő-
pontokban és helyszínen le-
het átvenni azokat. Minden-
ki az általa kiválasztott átvé-
teli pontra mehet az égőkért 
a levélben szereplő időpont-
ban. Az igénylők 21 ilyen át-
vételi pont közül választhat-

tak. Érdemes alaposan el-
olvasni az értesítőt. Ahol 
ugyanis sokan vesznek át 
égőket, a sorban állás elke-
rülése érdekében a névsort 
többfelé bontották, így a ve-
zetéknév kezdőbetűi szerint 
lehet menni az izzókért.

Csak személyi igazol-
ványt és lakcímkártyát kell 
bemutatni átvételkor. A 
LED-égőkről szóló szerző-
dést júliusban már mindenki 
megkapta. Átvételkor csak 
egy átvételi elismervényt kell 
majd aláírni, miután minden-
ki meggyőződött róla, hogy 
az igényelt darabszámú égőt 

kapta meg. Ezt az ügyintézők 
a náluk lévő adatokból meg 
tudják mondani a helyszí-
nen, ki mennyit kért. A cso-
magokban a visszaigazolt 
teljesítményű fényforrást ta-
lálják meg az igénylők, vagy 
annál jobbakat. Ha nem az 
megy az átvételi pontra az 
izzókért, akinek a nevére 
a villanyszámla szól, akkor 
meghatalmazást kell vinni 
magával a villanyszámla tu-
lajdonosától a LED-ek átvé-
telére, két tanúval aláíratva. 

A régi égőket célszerű 
otthon mindjárt lecserélni az 
új LED-izzókra, hogy minél 

előbb energiát takarítsunk 
meg. A pénztárcabarát égők-
kel ugyanis több ezer forint 
megspórolható a villany-
számlából. Az átvételtől szá-
mítva a Cyeb két évig garan-
ciát vállal a fényforrásokra. 
Ha ez időn belül meghibá-
sodik az égő, a Cyeb irodájá-
ba kell visszaküldeni (2000 
Szentendre, Dobogókői út 
1.), a személyi okmányok 
és a szerződés másolatával 
együtt. A régi égőket nem ve-
szik át az átvételi pontokon, 
azokat barkácsáruházak 
szelektív gyűjtőiben lehet el-
helyezni.

Tovább tart a posták kálváriája 

T
avaly novemberben jelentette be 
a Magyar Posta, hogy 210 telepü-
lésen 366 postahivatal működését 
szünetelteti ideiglenesen. Szege-

den 19 posta közül 12-t zártak be. Azzal in-
dokolták, hogy az energiaválság miatt ide-
iglenes az intézkedés, de sejteni lehetett, 
hogy végleg megszűnnek. Ezt jelzi az is, 
hogy az egyik bezárt hivatal épületébe már 
új bérlőt keres a tulajdonos.

A döntés miatt olyan városrészek ma-
radtak ellátás nélkül, mint Újszeged, Tápé, 
Baktó, Petőfitelep, ahol több ezer ember él, 
nekik utazniuk kell, illetve a megmaradt hi-
vatalokban azóta is óriási a zsúfoltság.

A Magyar Posta nemcsak hivatalokat 
zárt be, de 1200 embert el is bocsátott.

A szegedi posták kálváriája folytató-
dott: az Auchanban található hivatal nyit-
vatartási ideje jelentősen, négy és fél órá-
val csökkent októbertől. A Magyar Posta a 
szeged.hu kérdésére azt válaszolta, hogy 
a forgalmi adatok vizsgálata alapján vál-
toztattak. 

Az Auchan előtti postaláda változatlanul üzemel, a benti postahivatal 
nyitvatartása rövidült.
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A 
DK tagja volt koráb-
ban, és az ellenzéki 
párt agrárkabinetjé-
ben is szerepet vál-

lalt az a Rádi Feríz (képün-
kön), akit a napokban vá-
lasztott meg helyi elnökének 
a szegedi Fidesz. Mihálik Ed-
vin, a Momentum elnökségi 
tagja és korábbi szegedi vá-
rosi elnöke így kommentálta 
a hírt: „Kevés olyan embert 
ismertem, aki jobban utálta a 
Fidesz rendszerét, mint Rádi 

Feríz.” Az újdonsült városi Fi-
desz-vezetőnek ráadásul ag-
rárvállalkozása van, ami tá-
mogatja, alkalmazza a gén-
módosítást, ellentétben párt-
jával, ami az alaptörvénybe is 
beleírta a GMO-mentességet.

A szeged.hu is kereste 
a Fidesz új városi vezetőjét, 
de ő betegségére hivatkoz-
va elhárította a válaszadást, 
és későbbre ígért interjút. A 
telex.hu megírta: a szegedi 
közgyűlés szeptember 22-i 

ülésén is előjött a Fidesz új 
elnökének ügye. Binszki Jó-
zsef, a város DK-s várospoli-
tikai alpolgármestere és Ko-
romné Fenyvesi Rózsa DK-s 
önkormányzati képviselő a 
közgyűlés elején osztott ki 
a Demokratikus Koalícióba 
szóló belépési nyilatkozato-
kat a szegedi Fidesz-frakció 
tagjainak. Zavartan, moso-
lyogva fogadták, miközben 
az alpolgármester szintén 
mosolyogva fotózta őket, 

ahogy átveszik a papírokat. 
Mihálik Edvin felszólalásá-
ban azt kérdezte, hogy ha a 
kormánypárt az országgyűlé-
si választások alatt egyfoly-
tában hirdette, hogy Mihálik 
száz százalék Gyurcsány, 
akkor most a szegedi Fidesz, 
ami egyhangúlag szavazta 
meg a volt DK-st elnökének, 
vajon hány százalékban 
Gyurcsány? Haág Zalán, a 

Fidesz–KDNP képviselője 
csak a szokásos kormány-
propagandával reagált, hogy 

Mihálik mondja el, mennyit 
kapott a guruló dollárokból a 
kampány alatt.

4 AKTUÁLIS

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
OKTATÁSI TÁMOGATÁSI KERET

 A rendelkezésre álló keretösszeg: 9,5 millió forint.

Pályázhatnak Szegeden működő nevelési-oktatási intézmények („A” típus), valamint 

szegedi székhelyű, adószámmal rendelkező civil szervezetek, Szegeden működő 

nevelési-oktatási intézmények, kulturális, közművelődési intézmények és gazdasági 

társaságok, valamint egyes célokra szegedi állandó lakóhellyel rendelkező nappali 

tagozatos diákok, egyetemi hallgatók („B” típus).

Pályázni kizárólag adatlapon lehet, mely letölthető a város honlapjáról  

(www.szegedvaros.hu), ahol megtalálható a részletes pályázati kiírás, koncepció és 

szabályzat (teljes pályázati dokumentáció) is.

A pályázatokat  

Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal, Kulturális és Szervezési Iroda 

Művelődési Osztálynak  

címezve (6720 Szeged, Széchenyi tér 10.) kell benyújtani.

A pályázat benyújtásának határideje:

„A” típusú pályázat esetén: 2023. október 16.

„B” típusú pályázat esetén: a 2023/24-es tanévben folyamatosan.

Megszűnt Szabó Bálint
képviselői megbízatása

M
iután jogerő-
sen elítélték az 
önkormányza-
ti képviselőt, 

méltatlanná vált az önkor-
mányzati képviselői man-
dátumára. Erről sem vitázni 
nem lehetett, sem érdemben 
megtárgyalni, a törvény értel-
mében kellett cselekednie 
Szeged közgyűlésének szep-
tember 22-én. Előbb a bizott-
ságok, majd a képviselő-tes-
tület is egyhangúlag megsza-
vazta Szabó méltatlanságát. 

A zűrös ügyeiről elhíre-
sült politikai provokátort bu-
dapesti ügyei miatt ítélték el, 
amikor a rendőrökkel dula-

kodott, illetve befurakodott 
egy védett személy autókon-
vojába. 1 év 6 hónap börtön-
büntetést kapott, amit négy 
év próbaidőre felfüggesz-
tettek, plusz a vezetéstől is 
eltiltották hat évre. Emiatt 
az önkormányzati törvény 
szerint az önkormányzati 
képviselő megbízatása meg-
szűnik a méltatlanság meg-
állapításával. A jogszabály 
szerint: méltatlanság miatt a 
képviselő-testület határoza-
tával megszünteti annak az 
önkormányzati képviselőnek 
a megbízatását, akit jogerő-
sen szabadságvesztésre 
ítélnek.

DK-s volt, és utálta a Fideszt 
a párt új szegedi vezetője

Botka László polgár-
mester a közösségi 

oldalán így fogalmazott: Arab származású, volt DK-s 
párttagot választott meg elnökének a szegedi Fidesz. Ez 
még tőlük is bravúros teljesítmény, pedig az elmúlt kettő 
évtizedben sok „ügyes ötlettel” szórakoztatták a szegedi-
eket, nem véletlen, hogy egyetlen választást se nyertek a 
városunkban. Az igazi kérdés, hogyan tudják ezt elmagya-
rázni a legszűkebb szimpatizánsaiknak, akiket évek óta 
arra oktatnak, hogy a migráns, arab, muszlim a legfőbb 
veszély, a Gyurcsány DK-ja pedig minden baj okozója?! 
Persze az is kérdés, hogy hogyan vettek rá egy vállalkozót 
ekkora pálfordulásra, de erre egyszerűbb a válasz…

Zöld irodaház épül, 
és a Hajnóczy utca is megújul

Folytatás az 1. oldalról
Az utcafelújításról elhangzott: a 
fasort lecserélik, tervezik a csa-
padékvíz környezetbarát elve-
zetését, az utcarész forgalmát 
csillapítják, a nagykörútra balra 
is ki lehet majd hajtani. A Haj-
nóczy utca felújításáról nyáron 
állapodott meg a cégcsoport és 
az önkormányzat, a közgyűlés 
is elfogadta már, a kivitelezés 
jövőre elindulhat, és 2025-ben 
adhatják át az új Hajnóczyt. A 
KÉSZ Csoport által fejlesztett 
irodaházzal kapcsolatban a ti-
lia_public@keszgroup.hu e-mail- 
címen lehet érdeklődni.

A Hajnóczy és a Gutenberg utca közötti udvar látványtervét is bemutatták a lakossági 
fórumon. Fotó: Kuklis István      
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Ki mit tud? – gyerekeknek
ügyességi verseny
vetélkedő
arcfestés gyerekeknek
lovaskocsizás
ugrálóvár, csúszda

10:00

kicsiknek és nagyoknak

11:00 GYEREKELŐADÁS
Géniusz Színház: Süni, akit
mindenki szeret simogatni

12.00 SERTÉSPÖRKÖLT- ÉS
PALACSINTAKÓSTOLÓ

13.30 FEJTÖRŐ, KVÍZ

14.00 PÉTER & PAN GITÁRDUÓ
gyerekműsora

15.00 JÁTÉKOK JÁTÉKA

a Csaba és a

Gyík utca

találkozásánál!

Vegyük együtt birtokba

AZ ÚJ TEREKET,
JÁTSZÓTEREKET!
ÜNNEPELJÜNK CSALÁDI NAPPAL OKTÓBER 7-ÉN!

KKii mmit ttuudd???? ––––– gggggyyeeeerrreeeekkkekknek
üügyessééggii vvvvvvvvvveeeeeeeeeerrrrrseny
vetélkedő
arcfestés gyerreekeknek
lovaskocsizás
ugrálóvár, csússzzda

11111000000:::::0000000

kicsikknnnneeeekkkk és nagyoookknakk

11:00 GYEEEERRRRRREEEKKEELŐŐAAAADDDDÁÁÁÁÁÁÁÁSSSSSSSSS
GGéééénniiusz SSzzzzzzíííííííínnnnnnnnhhhhhááázzzzzz:::::: SSSSSSSSSSSSSSüüüüüüüüüüüüüünnnnniiiiii,,, aaakkkkkkkiiiiiitttt
mmmmmiiiiiinnddeennnkkkkkkiiiiiiiii ssssssssszzzzeeeeeeerrrrrreett ssiiiiimmmoooogggggggggggggaaaaaaaatttttttttnnnnnii

12.00 SSERRTTÉÉSPÖRKÖLT- ÉSS
PPAAALLAALALLAL CSINTATAT KÓSTOLLÓÓ

11113.3330000000 FFFFFFFEEEEEEJJTÖRŐ, KVKVK ÍZÍZÍ

1111114.00 PPPPPPÉÉÉÉÉÉÉÉÉÉTTTTTTTTTEERR && PPANN GGIITTÁÁTÁTTÁT RDUÓ
gyeerekműűssoorraa

15.00 JÁTÁTÁ ÉÉKKOOK JÁTÁTÁ ÉKAKAK

aa Cssaaba és aa

GyyGyG íkíkí uutctct a

ttatat láállkkokok zozo ázáz sánáll!!

Vegyük együtt birtokba

AZAZA ÚJ TEREKET,
JÁ
A
Á
AZ
Á

ZAZA
Á
AZA

TÁTÁ SZÓ
J
Ó

J T
Ó
T
TEREKET!

ÜNNEPELJÜNK CSASAS LÁDI NAPPAPAP L OKTKTK ÓBER 7-ÉN!

10 millió forint támogatást 
kap a Wesley-iskola

A
z önkormányzat 
köz leményében 
azt írta, hogy a sze-
gedi Wesley János 

Óvoda, Általános Iskola és 
Gimnázium felbecsülhetetle-
nül értékes pedagógiai mun-
kát végez 2007 óta. Az in-
tézményben eddig több mint 
60 tanár fejlesztett, nevelt 
és tanított hátrányos helyze-
tű, valamint sajátos nevelési 
igényű gyermekeket. Az oda 
járó 150 gyermek 80 száza-
léka sajátos nevelési igényű. 
Az elmúlt időszakban azon-
ban az iskola több tanára is 
felmondott, miután az intéz-
mény anyagilag kilátástalan 
helyzetbe került, mert az Ál-
lamkincstár nem fi zeti ki a 
Wesleyt fenntartó Magyaror-

szági Evangéliumi Testvérkö-
zösséget (MET).

A MET és alapítványa, az 
Oltalom Karitatív Egyesület 
hosszú évek óta több tízezer 
rászorulónak nyújt segítsé-
get országszerte, a kormány 
azonban politikai okokból 
megpróbálja ellehetetleníte-
ni őket.

Bár a strasbourgi Embe-
ri Jogok Európai Bírósága 
2017-ben kimondta: tör-
vénytelen volt a MET egyhá-
zi státuszának megvonása, 
évekig nem juthatott hozzá 
a közösség az 1 százalékos 
szja-felajánlásokhoz. Emiatt 
halmoztak fel jelentős adó-
tartozást, ezért nincs most 
pénz a Wesley dolgozóinak a 
kifizetésére sem. Ráadásul 

az Orbán-kormány még az 
ellátott közfeladatok után is 
jelentősen kevesebbet szá-
mol el a MET-nek, mint ami 
jogszerűen megilletné őket. 
A közösség és alapítványa 
által működtetett szociális 
és oktatási intézmények, 
köztük a szegedi Wesley Já-
nos iskola a működőképes-
sége határára került.

Szeged város önkor-
mányzata felelősséget vállal 
az elesettekért, a hátrányos 
helyzetű és a speciális ne-
velési igényű gyermekekért, 
és az őket gondozó, nevelő 
pedagógusokért, akik má-
sodik hónapja nem jutnak 
a fizetésükhöz. Ezért Tóth 
Károly önkormányzati kép-
viselő azt javasolta, hogy az 
önkormányzat biztosítson 
10 millió forint rendkívüli tá-
mogatást a szegedi Wesley 
óvodának és iskolának.

A közgyűlés heves vita 
után – a Fidesz és a KDNP 
kivonulását követően – meg-
szavazta a pénzügyi támoga-
tást az intézménynek.

Tóth Károly önkormányzati képviselő azt javasolta indít-
ványában a szeptember 22-i közgyűlésnek, hogy Szeged 
önkormányzata azonnali hatállyal biztosítson 10 millió 
forint rendkívüli támogatást a szegedi Wesley óvodá-
nak és iskolának, amely a működőképessége határára 
került az Orbán-kormány bosszúja miatt. Botka László 
polgármester támogatta a képviselő által benyújtott in-
dítványt.

Emléktábla Körmendi Jánosnak
Ketten kapnak Szociális munkáért díjat

A szeptemberi közgyűlés 
döntése szerint Szociális 
munkáért díjban részesül 
a szociális munka napján 
Major Andrea, a városi 
bölcsődeigazgatóság csa-
ládsegítője és Mára Gábor-
né, a Szegedi Zsidó Hitköz-
ség szeretetotthonának 
intézményvezető-helyette-
se.

A 
kulturális bizott-
ság több emlék-
tábla kihelyezé-
séről döntött. A 

Színházi Dolgozók Szak-
szervezetének szegedi szín-
házban működő alapszerve-
zete, valamint színházpárto-
ló szegediek emléktáblát ál-
lítanak a szegedi születésű 
Körmendi Jánosnak. A táb-
lát a Kossuth-díjas színész 
egykori, Lechner tér 4. alatti 
szülőházán avatják fel még 
az idén Körmendi János 
születésnapján, október 21-
én. Körmendi János 1927. 
október 21-én született 
Szegeden, és életének 81. 

évében, 2008. január 6-án 
hunyt el Budapesten. Idén 
ünnepli fennállásának 140. 
évfordulóját a Szegedi Nem-
zeti Színház. A jubileumon 
két emléktáblát is avatnak a 
színház épületének homlok-
zatán. Mégpedig azt a két, 
az 1883-as felépítésre uta-
ló emléktáblát avatják fel a 
tervek szerint október 14-
én, amelyeket 1945 után 
eltávolítottak. A rekonstru-
ált emléktáblákat a színház 
Stefánia felőli homlokzatá-
nak egy-egy oldalára helye-
zik ki, a már meglévő díszes 
keretekbe.

Előtte azonban a jobb 
oldali keretben lévő, 1969-
ben kihelyezett, a Magyar 
Nemzeti Függetlenségi 
Front 1944-es megala-
kulásáról szóló márvány 
emléktáblát eltávolítják. A 
táblát azonban szeretnék 
megőrizni az utókornak. Az 
emléktáblák elkészítéséhez 
és kihelyezéséhez kétmillió 
forinttal járul hozzá az ön-
kormányzat.

A Gyík utcai a tizennegyedik 
felújított óvoda Szegeden

Folytatás az 1. oldalról
A Gyík utcai beruházás 427 
millió forintba került, ezt az 
Európai Unió Szegednek 
megítélt támogatási kereté-
ből és a városi költségvetés-
ből finanszírozták. Eddig a 
tizennégy óvoda felújítására 
összesen 4 és fél milliárd fo-
rintot költött a város.

A polgármester külön 
is felhívta a figyelmet arra, 
hogy a felújítás során az 
energiahatékonyság növe-
lése volt az egyik legfon-
tosabb célkitűzés, ezért a 
hőszigetelés és a nyílászá-
rócsere mellett, akárcsak 
az elmúlt időben minden 
városi beruházásnál, nap-
elemeket is elhelyeztek az 
épület tetején. A megújuló 
energia felhasználásával a 
jövőben akár 60 százalé-
kos energiafelhasználást 
is meg lehet majd takarí-
tani az épület üzemelte-
tése során. A főbb épület-

részekre zöldtető készült, 
erre pozsgás növényeket 
ültettek be. 

Az épületben új elektro-
mos hálózatot építettek ki: 
összesen 155 lámpatestet 
cseréltek korszerű LED-vi-
lágításra. Az épület fűtési 
rendszerét is teljesen fel-

újították, a beruházás so-
rán hetvenhárom radiátort 
cseréltek le. Felújították a 
hőközpontot is, és modern 
hőcserélőt építettek be.

Az ünnepségen virággal 
köszöntötte Urbán Tamás 
önkormányzati képviselő 
a nyugdíjba vonuló tagó-

voda-vezetőt, Aranyné Bíró 
Évát, aki a felújítás után 
adta át helyét utódjának. A 
képviselő kiemelte, három 
éve az önkormányzat a Gyík 
utcai bölcsődét újíttatta fel, 
október 7-én pedig az előtte 
létesült bébijátszóteret avat-
ják fel családi nappal.

Solymosi Andrea tagóvoda-vezető mutatta be a berendezett csoportszobákat Urbán 
Tamás önkormányzati képviselőnek, Bartáné Tóth Mária óvodaigazgatónak és Botka 
László polgármesternek. Fotó: Iványi Aurél
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Szent-Györgyi Albert arra is megtanította a hallgatóit, 
hogy kritikusan gondolkodjanak és vitázzanak

Szent-Györgyi Albert születésé-
nek 130. évfordulója alkalmából 
rendeztek emléksétát a belváros-
ban. Több olyan szegedi helyszín-
re is ellátogattak az érdeklődők, 
ahol a Nobel-díjas tudós megfor-
dult.

A 
százharminc éve szüle-
tett Szent-Györgyi Albert 
93 évet élt. Ezalatt any-
nyi minden történt a No-

bel-díjas tudóssal, ami három em-
ber életét is kitöltené. Öt belvárosi 
helyszínen – a Dugonics téri rektori 
épületben, a Dóm és Roosevelt té-
ren, a Szegedi Nemzeti Színháznál 
és a Hungi Vigadónál – hallhattak 
számos érdekességet a tudósról az 
emléksétán.

 

Diákok hada éljenezte

Szent-Györgyi Albert 1940 és 1941 
között a Szegedi Tudományegye-
tem rektori tisztét töltötte be. A pro-
fesszor nemcsak a tudását adta át, 
de arra is megtanította a hallgatóit, 
hogy kritikusan gondolkodjanak és 
vitázzanak. Az óráin kívül is kiemel-
kedő figyelmet szentelt a diákjai-
nak, akikkel sokszor töltötte együtt 
a szabadidejét. Szent-Györgyi nem-
csak tanár volt, hanem olyan men-
tor is, aki az élet minden területén 
segíti és inspirálja a hallgatóit.

A Dóm téren a Szerves Kémi-
ai Intézet bejáratánál áll a tudós 

mellszobra. Szent-Györgyi sokáig 
kísérletezett a citrommal, azonban 
nem tudta, melyik összetevője ad 
gyógymódot például a skorbut el-
len. Ez volt a C-vitamin, amelyből 
nagyon kis mennyiséget tudott 
csak kivonni az izolációs techni-
kával. A felesége gyakran készí-
tett neki salátát, amit megevett, 
de nem szívelte, ugyanis a saláta 

tele volt paprikával, ő pedig nem 
szerette a paprikát. Viszont annyi-
szor hallotta, hogy egye meg, mert 
egészséges, hogy egy este levitte 
a Dóm téri szolgálati lakása alatti 
laboratóriumba, és akkor jött rá, 
hogy a paprikában sokkal hatvá-
nyozottabb mértékben található 
meg a C-vitamin, mint a citromban. 
A vegyületnek először a God knows 
(magyarul: az Isten tudja) nevet 
akarta adni, majd több változat 
után kapta a skorbutellenes, vagy-
is aszkorbinsav elnevezést.

Nem védette le, mivel azt sze-
rette volna, hogy minél hama-
rabb, mindenhol kapható legyen. 
A betegség megelőzésében hitt, 
és hogy a C-vitamin mindenre jó. 
1937-ben kapta meg a Nobel-dí-

jat. Aznap, amikor értesültek erről 
Szegeden, kilépett a Dóm téri la-
kása erkélyére, ahol diákok hada 
éljenezte. Ő volt az első magyar 
Nobel-díjas tudós.

Fontosnak tartotta a sportot

A Roosevelt téren elhangzott, hogy 
később a Tisza felől lévő épület-

ben lakott a tudós. Emlékét táb-
la őrzi a sarkon. Amikor kiderült, 
hogy Szent-Györgyi kapta meg a 
Nobel-díjat, először véletlenül az 
anyósát hívták fel a hírrel, és csak 
utána értesítették őt.

A tudós nagyon fontosnak tar-
totta a sportot. Első felesége, De-
mény Kornélia teniszbajnok volt, 
akivel gyakran járt át az újszegedi 
ligetbe teniszezni. Szent-Györgyi-
nek összesen négy felesége volt, 
az utolsó kettő ötven évvel volt 
fiatalabb nála. Demény Kornélia 
1917-től 1938-ig, Borbíró Márta 
1941-től 1963-ig, Susan Wich-
terman 1965-től 1968-ig, Marcia 
Houston pedig 1975-től a profesz-
szor haláláig, 1986-ig volt a felesé-
ge.

Munkásságának három fő te-
rülete volt. Az első kapcsolódott a 
C-vitamin kinyeréséhez, a második 
az izomműködéshez, a harmadik 
pedig a rákkutatáshoz, ugyanis a 
második felesége, Borbíró Márta 
és egyetlen lánya, Nelli is mellrák-
ban halt meg, ami nagyon megvi-
selte.

Szerette a színházat  
és a bálokat

Szent-Györgyi számára sokáig ígér-
tek villát az általa kedvelt Tisza 
partján, végül azonban saját pén-
zéből építette meg a Nobel-díjjal 
járó pénzből a házat Újszegeden a 
Bethlen, később Gyapjas Pál, ma 
Szent-Györgyi Albert utcában. A 
villa még ma is áll, de sajnos nem 

látogatható. A professzor nagyon 
szeretett szórakozni. Szeretett 
színházba járni, és gyakran meg-
fordult a Hungi Vigadóban, akkori 
nevén Kass Vigadóban, ahol akkor 
még bálokat tartottak. Nem akart 
Amerikába menni, de a politikai 
helyzet miatt muszáj volt. 1947-
ben emigrált.

Az érdekes Szent-Györgyi-em-
léksétát az Élményséta Szeged 
szervezte, Gyuris-Karancsi Dóra 
volt a túravezető. A következő, 
Szent-Györgyi Alberthez kapcsoló-
dó sétájuk október 14-én lesz, ak-
kor más helyszíneket járnak majd 
be az érdeklődőkkel.

Ancsin Zsuzsanna

Botka László: Büszkék vagyunk
Szent-Györgyi szellemi örökségére

Botka László polgármester is megemlékezett Szent-Györgyi Albert 
születésének 130. évfordulójáról a Facebook-oldalán. „Olyan lesz 
a jövő, mint amilyen a ma iskolája” – vallotta Szent-Györgyi Al-
bert. Kertész Imre mellett ő az egyetlen magyar tudós, aki itthoni 
munkája elismeréseként részesült a legrangosabb tudományos 
kitüntetésben. A Nobel-díjat 1937-ben kapta meg. (…) A Sze-
gedi Tudományegyetem rektora volt, aki igazi európai, liberális, 
angolszász gondolkodást hozott magával, amikor Klebelsberg 
Kunó hazahívta Cambridge-ből. Szemben állt a Horthy-korszak-
kal, bujkált a nyilasok elől. Magyarország egyik legnagyobb tu-
dósa azt is vallotta: „a modern államban a politikus feladata 
tulajdonképpen nem más, mint a tudomány eredményeinek az 
életbe való átültetése.” Milyen jó lenne, ha az ország vezetői 
eszerint kormányoznák hazánkat. Mi, Szegeden büszkék vagyunk 
Szent-Györgyi szellemi örökségére, és a jövőben is az általa képvi-
selt értékek mentén szervezzük az életünket. Az elmúlt években 
éppen ezért újítottuk fel sorra bölcsődéinket, óvodáinkat és a 
szegedi iskolákat is, holott ez utóbbiakat már rég elvették tőlünk. 
Nekünk azonban gyermekeink biztonsága, boldogsága, fejlődése 
és sikere a legfontosabb. „Mert olyan lesz a jövő, amilyen a ma 
iskolája” – írta a polgármester a bejegyzésében.

Szent-Györgyi Albert egész alakos szobra a rektori hivatal előtt. A Nobel-díjas tudós 1940 és 1941 között a 
Szegedi Tudományegyetem rektori tisztét töltötte be. Fotó: Kuklis István 

Gyuris-Karancsi Dóra túravezető a Szent-Györgyi Albert-emléksétán a 
Szerves Kémiai Intézet Dóm téri bejáratánál. Fotó: Kuklis István

Szent-Györgyi Albert 1950-ben. 
Fotó: Fortepan/Semmelweis Egye-
tem Levéltára 
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Ötvenfilléres pénzbüntetés miatt robbant ki
a korszak legnagyobb sztrájkja a kenderfonóban

Kilencvenöt éve 750 munkás szüntette be a munkát Szeged első nagyipari vállalatánál

1928. október 11-én, 
csütörtök reggel meg-
csörrent a telefon a sze-
gedi rendőrség politikai osz-
tályán. A kenderfonógyárból 
jelentették: sztrájkba állt 
750 munkás.

Megtagadták  
a pótmunkát

A kenderfonógyár vasmun-
kásai már korábban beje-
lentették, hogy 25 százalé-
kos béremelést kérnek. Ezt 
teljesíthetetlennek tartotta 
az igazgatóság. A sztrájkot 
azonban nem a lakatosok 
bérkövetelése, hanem két 
szövőlány büntetése robban-
totta ki. A gyárban akkoriban 
vezették be a reggeli pótmun-
kát, amit megtagadott a két 
lány, mire a vezetőség 50-50 
fillér pénzbírsággal sújtotta 
őket. A munkások kérték az 
igazgatóságot, hogy enged-
jék el a két lány büntetését, 
és szüntessék be a pótmun-
kát. A vezetőség elutasította 
a kérést, ami után sztrájk-
ba állt 750 munkás. Lájer 
Dezső, a szakszervezeti bi-
zottság titkára már a sztrájk 
kipattanásakor elmondta, 
hogy a végsőkig kitartanak, s 
addig nem veszik fel a mun-
kát, amíg a gyár nem teljesíti 
a követeléseiket.

Az igazgatóság letiltotta 
azon egyedülálló munkás-
nők ebédjét, akik a gyárban 
kaptak kosztot és kvártélyt, 
de a többiekkel együtt be-
szüntették a munkát. A 
sztrájkolók élelmezéséről 
a szakszervezet gondosko-
dott, amely felállított a Mun-
kásotthonban egy konyhát, 
ahol ebédet és vacsorát kap-
tak a munkások. A sztrájk 
harmadik napján a munká-
sok szerették volna felvenni 
a még hátralékos, egyheti 
bérüket, amiért megdolgoz-
tak, de ezt megtagadta a 
gyárvezetőség, amely mere-
ven elzárkózott a tárgyalá-
soktól.

El lehet menni  
Budapestre!

„Nyolcszáz családnak nin-
csen kenyere a kendergyá-
ri sztrájk következtében. A 
város nem tudhatja, hogy 
a munkások hibája vagy a 
gyárvezetőség ridegsége 
idézte-e elő a mozgalmat, 
elég az hozzá, hogy a tél-
víz elején nyolcszáz család 
borzalmas nélkülözések elé 
néz. Ilyen esetekben bizo-
nyos szociális kötelessége a 
városnak a békéltető tárgya-
lások kezdeményezése, és 
ezért megbízom Pálfy József 

tanácsnokot, hogy hívja ösz-
sze a munkásság képviselő-
jét és a gyár vezetőségét, és 
ha lehetséges, valamilyen 
megegyezést létesítsen kö-
zöttük” – mondta Somogyi 
Szilveszter polgármester 
az október 15-i tanácsülé-
sen a városházán.

Pálfy József tanácsnok 
előbb a munkások képvise-
lőjével, Lájer Dezsővel, majd 
Wimmer Fülöppel, a kender-
fonógyár alelnök-vezérigaz-
gatójával tárgyalt. Utóbbi 
közölte: nem hajlandó a bé-
reket emelni, mondván, ha 
most felemelnék a béreket, 
nem bírnák el az újabb meg-
terhelést. Wimmer szerint a 
vasmunkásokat ugyanúgy 
fizetik, mint más vállala-
toknál, sőt, a fővárosban 
rosszabb a helyzet. „De ha 
a vasmunkások azt hiszik, 
hogy Budapesten jobb meg-
élhetést tudnak maguknak 
biztosítani, mondjanak fel 
a Kenderfonógyárnak és 
menjenek fel Budapestre” 
– idézte a helyi lap Wimmer 
Fülöpöt. Mivel Pálfy József 
nem tudta egy asztalhoz ül-
tetni a feleket, befejezte a 
közvetítési kísérleteket. Ok-
tóber második felében az 
iparhatóság békéltető bizott-
sága elé került a kendergyári 
sztrájk ügye.

Hogyan lehet ennyiből 
megélni?  

A munkáltatók részéről 
Wimmer Fülöp, Faragó La-
jos, Pongrácz Albert, Statter 
Hugó, Keller Mihály és Win-

ter Géza, a munkások részé-
ről pedig Lájer Dezső, Böde 
István és Goldberger Dávid 
vasmunkások, Juhász István 
és Pintér Géza textilmunká-
sok vettek részt a békéltető 
tárgyaláson, amely egyórás 
tanácskozás után ered-
ménytelenül oszlott széjjel. 
Az ipartestület épületénél 
nagyszámban várakoztak 
kenderfonógyári munkások.

– 13-17 pengő az átla-
gos munkabérünk. Hogyan 
tartsuk el magunkat, gyer-
mekeinket ennyi bérből? 
Jobb bánásmódot, tisztes-
séges béreket követelünk, 
és amíg ezt nem adják meg, 
nem dolgozunk – mondták a 
munkások.

Wimmer Fülöp távozóban 
odaszólt a munkásoknak:

– Ahelyett, hogy itt fáz-
nátok, gyertek reggel mun-
kába.

– Adja meg az igazgató 
úr, amit kérünk – hangzott 
kórusban a válasz.

– Térjetek észhez! – kö-
zölte Wimmer.

Lájer Dezső azt közölte, 
hogy a munkások addig nem 
hajlandók visszatérni a mun-
kába, amíg nem egyeznek 
meg a béremelésben.

Rendőrkézen a sztráj-
kolók személyi adatai

Október végén elterjedt a 
hír, hogy Szegedre jön bé-
kéltetni Peidl Gyula ország- 
gyűlési képviselő, korábbi 
miniszterelnök. Az igazgató-
ság szívesen látta volna Pe-
idl közvetítését, Lájer Dezső 
azonban kevés esélyt látott 
a megegyezésre, ezért azt 
tanácsolta Peidlnek, hogy 
halassza el a szegedi uta-
zását. Peidl végül nem jött 
Szegedre.

November elején Buócz 
Béla rendőrfőtanácsos kö-
zölte, hogy a nem szegedi 
illetőségű sztrájkoló és dol-
gozni nem akaró munkáso-
kat eltávolítja a városból. 
„Már intézkedtem is. Besze-
reztük a sztrájkoló munká-
sok személyi adatait és ezek 
után megállapítjuk, hogy a 
munkások közül hány nem 
szegedi illetőségű. A nem 
szegedi illetőségű munká-

sok tolonceljárás alá kerül-
nek.”

November 5-én hatszáz 
kendergyári munkás feladta 
a sztrájkot, de nem indult 
meg a termelés, mivel két 
osztály mintegy száz dolgo-
zója nem vette fel a mun-
kát. Nélkülük pedig nem 
tudott megindulni az üzem. 
Később elterjedt a hír, hogy 
a gyár elbocsátja az összes 
munkását, mert két osztály 
nélkül nem tud termelni. 
Lájer Dezsőt ez nem érte 
meglepetésként, mondván, 
a két osztály munkásai nél-
kül nem lehet fenntartani 
az üzemet. A szakszerveze-
ti vezető elmondta: „a gyár 
igazgatósága az egyik leg-
utóbbi értekezleten bevallot-
ta, hogy a gyár 27 napi rezsi-
vesztesége 135 ezer pengő. 
Ha az igazgatóság megadta 
volna a munkásoknak a kért 
béremelést, úgy az az egész 
évben sem tett volna ki töb-
bet, mint 70 ezer pengőt.”

Fegyverszünet után 
megállapodás

November 21-én arról 
szóltak a hírek, hogy a 

sztrájkoló vasmunkások 
megjavítottak egy eltörött 
kendergyári gépet. Így vet-
tek részt a gyár üzemképes-
ségének helyreállításában. 
Azt azonban közölték, hogy 
ez csak fegyverszünet, a ja-
vítás után tovább folytatják 
a sztrájkjukat. A vasmunká-
sok ezen tettükkel igyekez-
tek bizonyítani lojalitásukat, 
hogy veszély esetén segítik 
a gyárat.

Kéthly Anna részvéte-
lével gyűlést tartottak a 
kenderfonógyár sztrájkoló 
munkásai. A szociáldemok-
rata országgyűlési képvi-
selő Wimmer Fülöppel is 
tárgyalt, de eredménytelen 
maradt a békéltető akciója.

1928. november 26-
án, hétfőn véget ért a 
több mint hat hete tartó 
sztrájk a kenderfonógyár-
ban. A munkások megál-
lapodtak az anyagiakban 
a gyár igazgatóságával, 
amely visszavette a koráb-
ban elbocsátott munkáso-
kat is.

A korabeli híradások 
alapján írta:

Szabó C. Szilárd

Több mint hat hétig tartott 1928-ban Szegeden az a 
sztrájk, amiben Pálfy József városi tanácsnok és Kéthly 
Anna szociáldemokrata országgyűlési képviselő is közve-
tített a szemben álló felek között. A korszak legnagyobb 
sztrájkját két szövőlány 50-50 filléres büntetése robban-
totta ki a kenderfonógyárban. Szeged első nagyipari válla-
latánál 750 munkás állt sztrájkba.

A Szegedi Kenderfonógyár munkásai 1926-ban. Fotó: Móra Ferenc Múzeum

Munkások. Képünk illusztráció. Fotó: Fortepan 
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Szegeden divat
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Margóczi 
Katalin természetvédelmi biológus, az SZTE nyugdíjas do-
cense Purisaca Golenya Ágnes Az Aranyasszony útja című 
művét ajánlja.

GY
erekkorom óta imádok olvasni. Olyan jó 
belefeledkezni egy-egy izgalmas regény-
be, elutazni a hősökkel, „kettős életet” 
élni – egyet a könyvben, egyet pedig a va-

lóságban. Az internetkorszak előtt nagyon élveztem, hogy ha 
valami kérdésem volt, arra a könyvekben találhattam meg 
a választ. Eleinte édesapám ajánlására Verne-könyveket, 
Széchenyi Zsigmond vadászkalandjait, majd Cooper indi-
ánregénye-
it olvastam. 
Nagyon sze-
rettem a ter-
m é s ze t rő l 
szóló köny-
veket is. Vi-
szonylag ké-
sőn kaptam 
rá a szépiro-
dalomra, de 
a gimnáziu-
mi magyar-
t a n á r o m , 
Tóth Ber-
talan (Mis-
kolc, Föl-
des-gimná-
zium) meg-
mutatta, hogy milyen sokat segíthet az irodalom az élet 
dolgainak megértésében.

Ma már nagyon sok kedvencem van: Jókai Mór, Wass Al-
bert, Thomas Mann, Benkő László, Gárdonyi Géza regényei, 
Helena Norberg Ősi jövendők, Jiang Rong Farkastotem, Mol-
nár Géza A Tiszánál című könyve, és még hosszan sorolhat-
nám… Most azonban egy olyan könyvet szeretnék ajánlani, 
ami arról szól, hogy miért is vagyunk a világon, mi az ember, 
mi van az anyagi világon túl? Mindezt izgalmas, olvasmá-
nyos, úgynevezett spirituális kalandregény formájában. Pu-
risaca Golenya Ágnes eddig 14 könyvet írt (én valamennyit 
elolvastam!), az első volt Az Aranyasszony útja, majd kiegé-
szítette még két folytatással (Az Aranykapu és A perui pap-
nő) regénytrilógiává. Utána „komolyabb”, őstörténeti témájú 
könyvek következtek a dél-amerikai barlangokról, megalit 
kultúrákról saját, helyszíni kutatásai alapján, majd a három 
„kék vér” kötet, ami igencsak mély spirituális mondanivalót 
tartalmaz, hitelesen, sok forrás megjelölésével. További re-
gények, novelláskötet, önéletrajzi írás, mind-mind az írónő 
saját megélései alapján íródott. Az Aranyasszony-trilógiát 
azonban azoknak is ajánlom, akik most még határozottan 
idegenkednek a spirituális témáktól, hiszen ez egy izgalmas 
regény, amiben sok elgondolkodtató tanítás is el van rejt-
ve. Engem különösen megragadott, hogy szülővárosomban, 
Miskolcon (amely Ágnesnek is a szülővárosa) játszódnak a 
történet fontos fejezetei, de aztán Dél-Amerikába érkezünk, 
amely csodálatos, izgalmas, számomra különösen vonzó 
kontinens. 

A világ változik, s úgy tűnik, gyökeres változások előtt ál-
lunk, nagyon fontos feltenni a kérdést: miért van ez, mi a 
dolgunk vele? Egyáltalán kik vagyunk, honnan jöttünk? Go-
lenya Ágnes könyvei erre a kérdésre is segítenek megtalálni 
a saját válaszunkat.

Purisaca Golenya Ágnes Az Aranyasszony útja című 
könyve a Somogyi-könyvtárból kölcsönözhető.

Janikovszky Éva nevét kapta
a Rókusi II-es általános iskola

Átkeresztelték a Rókusi II-
es általános iskolát, amely 
immár az egyik legolvasot-
tabb szegedi író, Janikovsz-
ky Éva nevét viseli.

M
egérett a negy-
venéves isko-
la arra, hogy ne 
csak számok és 

a címe jelölje a Rókusi II-es 
általános iskolát. A harminc-
két éve az intézményben ta-
nító Kiss László igazgató sze-
rint bőven van olyan teljesít-
mény az iskola mögött, ami 
miatt már nem is volt kérdés, 
hogy nevet válasszanak. Kö-
zel egy évvel ezelőtt döntött 
a névadóról a nevelőtestület, 
és első körben a szegedi író, 
Janikovszky Éva neve merült 
fel. A testület és az iskola 
összes grémiuma a szülők-
kel együtt ellenszavazat nél-
kül fogadta el a főként gyere-
kekről, a szülők és gyerekek 
kapcsolatáról humoros nyel-

ven író Janikovszkyt névadó-
nak.

Kiss László igazgató sze-
rint még a mai gyerekeknek 

sem ismeretlenek Janikovsz-
ky írásai, az iskolájukban 
gyakran éppen az ő írásaiból 
faragnak jeleneteket a vizs-
gaelőadásokon. Az igazga-
tó azt is elmondta, hogy az 
intézmény felügyeletét gya-
korló tankerületen is csont 
nélkül átment az iskolai kö-
zösség döntése. Kiss László 

szerint a legnehezebb pilla-
nat az volt, amikor az író fi-
ának, Janikovszky Jánosnak 
a hozzájárulását kérték, de 

az aggodalom alaptalan volt, 
Janikovszky Éva fia és ha-
gyatékának örököse nagyon 
boldog volt, amikor megke-
reste őt ezzel az iskola.

– Végtelen az örömöm. 
Ez az első Janikovszky Évá-
ról elnevezett intézmény 
Szegeden. Itt volt az ideje, 
hogy húsz évvel a halála 

után történjen valami Szege-
den, ami anyámra emlékez-
tet. Szeged végre befogadta 
anyut. Boldogan és kitörő 
örömmel mondtam igent – 
mondta Janikovszky János, 
aki egyébként a Móra Ki-
adó igazgatója. Köszönetet 
mondott mindenkinek, aki 
segítette a névadást, és kü-
lön megköszönte a pedagó-
gusoknak, hogy az egyre ne-
hezedő körülmények között 
dolgozva nem hagyják, hogy 
a diákok ne teljesen elbutul-
va lépjenek ki a nagybetűs 
életbe.

A gyerekek játéka volt a 
névadó csúcspontja. A di-
ákok Janikovszky Éva Kire 
ütött ez a gyerek? című írá-
sát mutatták be, és nagyon 
úgy nézett ki, hogy nem es-
tek ki a szerepükből, talán 
azért nem, mert a színpadon 
kívül is ez a forgatókönyv.

Szlavkovits Rita

Nyolcvan évig
pihent a komódban

Janikovszky Éva tizenkét 
és tizennyolc éves kora 
között vezette naplóját, 
amelyet 2020-ban publi-
kált a Móra Könyvkiadó. 
Janikovszky Éva szemé-
lyes feljegyzései nyolcvan 
évig egy komódban pihen-
tek, mielőtt nyilvánosság-
ra kerültek.

Kire ütött ez a gyerek? A janikovszkys diákok előadása. 

Az iskola főbejárata, az épület homlokzatán az új névvel. 

A Janikovszky Éva általános iskola diákjai a névadó ünnepségen. Fotók: Kuklis István
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Tisztelt Olvasóink! 
Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Remekül nézel ki!

M
inden év október elsején emlékezünk meg az 
ezüsthajú és aranyszívű idős emberekről. E két 
nemesfémből kellene ötvözni e napon a nem 
mindennapi ünnepi jelvényt. Az aranyhoz ha-

sonlítom szerető szívüket, amely nem halványult el a sok 
gondtól, megpróbáltatástól. Ezüst hajukban sok-sok tél felej-
tette ott a fehérségét. Az időskor az élet rendje – életbölcses-
séggel, gazdag tapasztalatokkal.

Köszönjük a példamutatást, az emberi értékeket, ame-
lyeket belénk – fiatalokba – csepegtettek. Az embernek há-
rom korszaka, az öregségnek két fő tünete van. Az előbbiek 
esetében az ifjúság, a felnőttkor és a „remekül nézel ki!”, 
míg az utóbbiaknál az egyik a memóriazavar, a másikat el-
felejtettem.

Mindenkiben megtalálható a boldog, kiegyensúlyozott 
élet iránti vágy. A pozitív életszemléletű emberek tudatosan 
élik a mindennapjaikat, a kapott pofonokból felállnak, meg-
rázzák magukat, és mennek tovább. A teljesebb élet remé-
nyében azonban legyünk őszintébbek önmagunkhoz, és tisz-
teljük saját magunkat és embertársainkat. Alapelv legyen, 
hogy bátran, de erőszakmentesen, mert a dolgok sokszor 
nem annyira bonyolultak, mint amilyennek látszanak.

Minden ember születésétől kezdve öregszik. Érdekes mó-
don bármilyen életkorban érezheti magát az ember öregnek. 
Ez az élethez való hozzáállásától függ. Felgyorsult társadal-
munkban néha már a 25-30 év is soknak számít. Közhely, 
mégis igaz: mindenki annyi idős, amennyinek érzi magát. 
(Csak mellékesen jegyezném meg, nyolcvanéves koromig 
sokszor szívesebben mentem be gyalog a lakásomtól a vá-
ros központjába, mert fittnek, könnyűnek éreztem magam.)

Idős korban próbáljunk meg ugyanúgy aktívak maradni, 
mint fiatalabb éveinkben, még akkor is, ha több egészség-
ügyi problémánk előjön, mert hiába gondoljuk azt fiatalon, 
hogy „enyém a világ, én soha nem leszek beteg”, e gondok 
kisebb-nagyobb mértékben szembejönnek. Mozogjon, akár 
csak sétáljon társsal, társ nélkül, barátokkal, házi kedvencé-
vel legalább napi fél órát. Őrizze meg ifjonti vidám, optimista 
hangulatát, ne lásson mindent sötéten, ne rágódjon felesle-
gesen problémákon, tanulja meg elengedni a lelkét terhelő 
gondokat. Szeressen, hogy szerethessék. Fiatalok már nem 
lehetünk, ám attól még visszaidéződhet a fiatalságunk. Jöj-
jenek vissza a kéz a kézben sétálások. Sőt, csempésszük 
vissza életünkbe a romantikát! Aki úgy érzi – ha már egyedül 
maradt –, ismerkedjen, hiszen az idősebb kor is hozhat sze-
relmet, barátot, társat.

A fiatalság csak helyzeti előny, de nem kiváltság, ezért 
sohase feledkezzünk meg a nálunk idősebb korosztályokat 
tisztelni, becsülni. Márai Sándor szavaival: „Látod, így jön 
majd az öregség, udvariasan. Nem dráma az öregség, ne félj. 
Egy napon hírt kapsz, ennyi az egész. Felnézel a munkából 
és az életből, szórakozottan, s aztán készségesen mondod: 
Igen, igen. Meg kell öregedni. Egy pillanat, még valamit akar-
tam… Mit is? Igen, élni. Tudom, most már késő. Mehetünk.”

A tisztulás mindig az új kezdetek energiáját rejti ma-
gában. Csak úgy tudunk megszabadulni a félelmeinktől, a 
korlátainktól, ha valamilyen elképzelhetetlennek és teljesít-
hetetlennek hitt feladatot tűzünk ki magunk elé. Tegyük ma-
gasabbra a lécet annál, mint amire hitünk és egónk szerint 
képesek lennénk.

Kutnyik Pál

Vízilovakon nyargalászó magyarok

H
iszek az evolúció-
ban, vagyis abban, 
hogy a környezet-
változásokra, ha 

nagyon lassan is, de rea-
gálnak az élővilág egyedei, 
több-kevesebb sikerrel. Az 
élővilág összetétele folyama-
tosan változik, a fajok folya-
matosan átalakulnak, új fa-
jok keletkeznek és halnak ki. 
Az alkalmazkodás képessé-
ge tehát élet-halál kérdése. 
Most kifejezetten a biológi-
ai és nem az olyan társada-
lompolitikai evolúcióra gon-
dolok, mint amikor mondjuk 
valaki a dialektikus materia-
lizmus televényéből kikelve 
átplántálja magát a katoliciz-
mus humuszába. Még csak 
az kéne, van nekem elég ba-
jom!

De itt van például ez az 
évek óta egyre tombolóbb 
nyár. Hogyan lehet ezeket a 
hőgutával fenyegető nyara-
kat túlélnie egy már idősebb, 
a korábbi négy évszakhoz 
szokott Homo sapiensnek? 
Mit mondjak, egyre nehe-
zebben. Mert bár vannak 
módszerek a kánikula kivé-
désére, vagyis „válámi ván, 
dé ném éz áz igázi!”, mond-

hatjuk Arkagyij Rajkinnal. 
Bezzeg, ha lenne egy kifo-
gástalanul működő időgé-
pem, akkor rögvest előre-
ruccannék pár száz évet az 
időben, hogy megtudjam, 
milyen biotársadalmi átala-
kuláson ment át az embe-
riség ahhoz, hogy túlélje a 

klímaváltozás negatív kö-
vetkezményeit. Lehet, hogy 
hővisszaverő anyag lesz a 
bőrükben, és napernyő a fe-
jükön. A szárazföldeket hűs 
vizű csatornák hálózzák be, 
mint most Velencét. Lesznek 
talán, akik víz alatti, míg má-
sok az antigravitációnak kö-

szönhetően a pólusok fölött 
lebegő városokban élnek. A 
magyarok meg vízilovakon 
nyargalásznak a telis-tele 
Kárpát-medencében. Valljuk 
be, a jövő kiszámíthatatlan, 
akárcsak én. Vagy inkább, 
be?

Méhes János

Összefolyás. A Tisza és a Maros találkozása Szegednél. Fotó: Czene Gábor

Egy kép, két mondat

Minden hónap 12. napjáig élünk

M
indig várjuk a 
következő hó-
nap tizenkette-
dik napját, és 

az eltelt idő alatt számoljuk 
a hátralévő napokat. A hó-
nap tizenegyedik napján né-
zegetem az üres pénztárcá-
mat. Sebaj, minden megol-
dódik, ha másnap felveszem 
a bankban a nyugdíjamat. A 
havi átlag rezsidíjak kifizeté-
se után szépen beosztom a 
megmaradt pénzemet. Az 
aktuális költségeket – a sze-
métszállítási díjat, az ese-
dékes lakásbiztosítási díjat 
– levonva, elosztom a ma-
radék összeget az adott hó-
nap napjainak számával, így 
megtudom, hogy mennyit 
költhetek naponta a hónap-
ban. Ha egy napon nem vá-
sárlok, akkor a következő na-
pon kétszeres lehet a vásár-
lás összege. Aztán jönnek a 
váratlan események! Lesza-
kadtak az ablakon lévő relu-
xák. Az egyik tegnap, a má-
sik ma reggel. A felszerelé-
süktől kezdve tíz év telt el. Ez 

nagy idő. Gondoltam, hogy 
már vége a nyárnak, de a 
déli fekvésű szobában most 
is nagyon meleg van. Hívtam 
a szakembert, aki rövid időn 
belül orvosolta a problémát. 
A javítási kiadás felborítot-
ta költségvetésemet, ezért 
újra kellett számolnom. Né-

zegetem a naptárt, a beka-
rikázott dátumokat. Te jó ég! 
Mennyi névnap és szülinap 
van ebben a hónapban! Va-
lamit csak kell vennem az 
ünnepelteknek, amikor any-
nyira rendes, jó gyerekek. 
Sokkal könnyebb egy nagy-
mamának, ha csak egy-két 

unokája van, mint akinek ti-
zennégy. Az is igaz, hogy 
megsokszorozódik 
az örömöm.

Újabb költség-
vetést készítek. 
Arra is előre kell gon-
dolnom, hogy október 
végén, amikor leolvassák 

a gáz- és villanyfogyasztás 
mérőóráját, az esetleges 
túlfogyasztás költségét is 
ki tudjam egyenlíteni. Ezek 
után elhatároztam, hogy 
pár napig nem mozdulok ki. 
Úgyis van élelmiszer-tartalé-
kom, mert ha bevásárolok, 
mindig az aktuálisan leg-

olcsóbb árut veszem meg, 
akkor is, ha az éppen 

nem hiányzik. A tar-
talékokból is lehet 
változatosan főzni. 
Sőt, még a köze-

lemben élő család-
tagoknak is tudok készí-

teni valamilyen finomságot. 
Talán félre is tudok tenni egy 
kisebb összeget a nyugdí-
jamból, mert már előre kel-
lene spórolni a karácsonyi 
ünnepekre.

Ezek után jött a derült 
égből a villámcsapás. A kis-
kertemben hat magas fenyő-
fám hirtelen kiszáradt, már 
csak egy tartja magát. Le se 
merem írni a kivágatásuk 
és elszállíttatásuk összegét. 
Most megint várom a hónap 
tizenkettedik napját, meg az 
azt követő hónapot is. Így 
telnek el az évek, és eddig 
még nem tudtam félretenni 
az elköltözésem megkönnyí-
tésére. Ezért szeretnék még 
pár évet élni. (Képünk illuszt-
ráció. Forrás: szeged.hu)

Dr. Berecz Árpádné

Így 
telnek 
el az 
évek.
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SZEGEDEN A VÁLOGATOTT. 
Novemberben két felkészülési 
mérkőzést vív Lengyelországgal 
a magyar férfi kézilabda-váloga-
tott: november 4-én Szegeden 
16.30-tól, másnap Békéscsa-
bán 16 órától kezdenek.

„Nyár óta főállású szövetsé-
gi kapitányként Magyarorszá-
gon élek, járom a bajnokikat, 
nézem a csapatokat, és a ke-
rettagoktól számos jó teljesít-
ményt látok” – mondta Chema 
Rodríguez szövetségi kapitány. 
A szakember arról is beszélt, 
hogy kiemelkedően fontos év 
lesz a 2024-es, amely január-
ban az Eb-vel indul, ahol nehéz 
csoportból kell megcélozni a to-
vábbjutást Izland, Szerbia és 
Montenegró ellen.

„Tavasszal pedig olimpiai 
selejtezőn szerepelünk. Egyelő-
re még a helyszínt és az ellen-
feleket sem ismerjük, de na-
gyon szeretnénk kijutni Párizs-
ba. Szeptember végén a klu-
boknak köszönhetően együtt 
tudtunk tölteni egy kis időt, ám 
mivel ez nem volt hivatalos vá-
logatott időszak, csak a külföl-
dön szereplők nélkül. Főként a 
mérésekre, a fizikai paraméte-
rek felmérésére és fejlesztésére 
koncentráltunk, hiszen a kondí-
ció fontos a jó szerepléshez. Ezt 
követően október végén találko-
zunk újra, majd Szegeden és Bé-
késcsabán játszunk felkészülési 
meccseket a lengyelek ellen” – 
mondta a szövetségi kapitány.
JÖHET A KUPA! Egy ágra ke-
rültek, így már a negyeddön-
tőben találkozhatnak az előző 
bajnokság döntősei, a Kapos-
vár és a MÁV Előre a férfi röp-
labda Magyar Kupában. A so-
rozatra mindössze 14 csapat 
nevezett, így a két legutóbbi fi-
nalista, a címvédő Pénzügyőr 
SE és a bajnok Kaposvár csak 
a negyeddöntőben kapcsolódik 
be. A legutóbb MK-bronzérmes 
Kecskeméti RC a MEAFC-Mis-
kolc ellen kezd, továbbjutás 
esetén a nyolc között a MAFC 
és a Vidux-Szegedi RSE pár-
harcának továbbjutója vár rá. 
A nőknél a sorozatra 21 csapat 
nevezett, a legutóbbi négy elő-
döntős kiemelt volt, így csak a 
legjobb négy között találkozhat-
nak egymással. A legutóbb ne-
gyedik Kaposvár a párharc ala-
kulásától függően Szegeden 
vagy Tatabányán kezd. Ahol a 
csapatok között osztálykülönb-
ség van, ott a továbbjutás egy, 
az alacsonyabb osztályú együt-
tes otthonában rendezett mér-
kőzésen dől el, minden egyéb 
esetben oda-visszavágót ren-
deznek.
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Bejelentette visszavonulását Márton Anita
A szegedi klasszis a budapesti vb után a befejezés mellett döntött

Bejelentette visszavonulását 
a szegedi súlylökő, Márton 
Anita, a magyar atlétika első 
világbajnoka.

– Szeretném hivatalosan 
is bejelenteni az élsportolói 
pályafutásom befejezését – 
mondta az olimpiai bronzér-
mes szegedi súlylökő az M4 
Sporton, a Nemzeti Sporthír-
adóban. A 34 éves Márton 
Anita elárulta, a budapesti 
világbajnokság után kért egy 
kis gondolkozási időt, átgon-
dolta pró és kontra az érve-
ket, majd a befejezés mellett 
döntött.

Pályafutását felidézve ki-
emelte, nem indult könnyen, 
de megtanulta magát túltenni 
a nehézségeken, sőt az lett a 
védjegye, hogy mindig az utol-
só lökésre tudott javítani és el-
érni a jobb helyezéseket, vagy 
éppen az országos csúcsokat.

– Mindig egy elérhető célt 
tűztünk ki az edzőmmel, és 
amikor elértük, onnan lép-

tünk tovább – hangsúlyozta. 
Márton elárulta, az egyik leg-
kedvesebb emléke az olimpi-
ai bronzérem, amelyre könny-
csalogató visszaemlékezni.

Az adásban megszólalt 
edzője, Eperjesi László is, 
aki elmondta, tanítványa 12 

éves volt, amikor először ta-
lálkozott vele egy versenyen. 
Hozzátette, eleinte a súlylö-
kés mellett a diszkoszvetést 
és a kalapácsvetést is ugyan-
úgy gyakorolták, és csak 23 
éves korában derült ki, hogy 
a súlylökés lesz a fő száma. A 

világbajnoki címről elmondta, 
Birminghamben Márton Anita 
olyan versenyzőket győzött le, 
akiket korábban még soha.

– Az eltökéltség és a mo-
tiváció, hogy mindig jobbat 
akart, ez tartotta a világ élvona-
lában – nyilatkozott a mester.

Gyulai Miklós, a Magyar 
Atlétikai Szövetség elnöke 
a Nemzeti Sporthíradóban 
kiemelte, Márton Anita pá-
lyafutása majdnem negyed 
évszázadot ölelt fel. Hozzá-
tette, számára személy sze-
rint fontos volt közelről átélni 
a sikereit onnantól kezdve, 
hogy elkezdte bontogatni a 
szárnyait.

– Az eredmények pe-
dig önmagukért beszélnek, 
az első világbajnokunkról, 
olimpiai bronzérmesről van 
szó – hangsúlyozta. Jelezte, 
szeretnék, ha Márton Anita 
a sportágban maradna, erre 
már megvannak a tervek a 
szövetségben, hiszen olyan 
tudás és tapasztalat birtoká-
ban van, amelyet hiba lenni 
nem használni.

Márton Anita a 2018-as 
fedett pályás világbajnok-
ságon aranyérmet szerzett, 
szabadtéren az olimpiai bronz 
mellett a 2017-es vb-második 
hely a legjobb eredménye.

Sorsoltak a Magyar Kupában
Rekordlétszámú csapattal indul a sorozat

Izgatottan várja az új szezont
Jászapáti Petra védett volt az országos bajnokságon

A Szegedi Korcsolyázó 
Egyesület olimpiai bronzér-
mes klasszisa, Jászapáti 
Petra izgatottan várja a 
rövidpályás gyorskorcso-
lyázók új szezonját, amely 
az országos bajnoksággal 
vette kezdetét.

– Májusban kezdtük a felké-
szülést, amely során minden 
tőlem telhetőt megtettem. 
Más érzéseim vannak, mint 
korábban. Izgatottan várom 
az új idényt, hogy ez mire 
lesz elég – mondta az MTI-
nek a 24 éves sportoló, aki 
a válogatott legeredménye-
sebb versenyzője az olimpi-
ai bajnok Liu Shaolin Sándor 
és Liu Shaoang tavalyi or-
szágváltása után.

A vegyes váltóval olimpi-
ai bronzérmes Jászapáti úgy 
fogalmazott, átkeretezték a 
felkészülést, ami azt jelen-
ti, hogy nem a sebességen 
volt a fókusz, sokkal inkább 
arra koncentráltak a brit Ni-
cholas Gooch szakvezetővel, 
hogyan korcsolyázzon gyor-
san.

– Arra figyeltünk, hol dől-

jek a kanyarban, milyen íven 
korcsolyázzak. Most a fó-
kusz a pici egy százalékokon 
volt, hogy azokat megtalál-
juk a javuláshoz. A sebesség 
tényleg jött magától a felké-
szülés során – fogalmazott 
a szegedi versenyző, aki el-
árulta, még „éhesebbé” tet-
te, hogy az előző szezonban 
az Európa-bajnokságon és a 
világkupában is tudott egyé-
niben érmet nyerni.

A csapat kapcsán arról 
beszélt, hogy a férfiakkal tar-
tott közös edzéseken tudták 
tartani a tempót velük, ami 
számára megmutatta, hogy 
töretlenül kiváló csapatszel-

lem jellemzi a női váltót, 
amely idén ezüstérmes lett a 
gdanski kontinensviadalon.

A válogatottból csak Jász- 
apáti volt védett az országos 
bajnokságon, amelyen ne-
menként az első három vívta 
ki a csapattagságot az ok-
tóberi világkupaversenyek-
re, míg a maradék két-két 
helyről a szakmai stáb dönt. 
Ami a Szegedi Korcsolyázó 
Egyesület sportolóit illeti, 
a férfiaknál Petra testvére, 
Jászapáti Péter 500 méte-
ren második, 1000 méte-
ren első lett, míg a nőknél 
Kónya Zsófia 1000 méte-
ren bajnoki címet, 1500-on 
bronzot szerzett. A 2000 
méteres vegyes váltóban az 
SZKE (Kónya, Somodi M., 
Somodi L., Árendás, Liszli, 
Jászapáti) harmadik lett, az 
5000 méteres férfi váltóban  
(Jászapáti Péter, Árendás, 
Liszli, Vágfalvi) pedig ezüst- 
érmet szerzett.

A válogatottak számára 
a hat állomásból álló vk-so-
rozat első két fordulóját ok-
tóber utolsó két hétvégéjén 
Montrealban rendezik.

M
inden eddiginél 
több, tizenhat 
csapat nevezett 
a jégkorong Ma-

gyar Kupa 2023–2024-es 
kiírásába – ott van köztük a 
Goodwill Pharma Szeged is. 
A magyar szövetség tájékoz-
tatása szerint a klubokat a 
kupában tavaly elért ered-
mények, valamint a bajnoki 
sorozatokban elért helyezé-
sek alapján emelték ki, ettől 
függ, mikor kapcsolódnak be 
a sorozatba. Az első forduló-
ban hat együttes vesz részt, 
két akadémiai csapat, va-
lamint négy másodosztályú 
(Andersen Liga): a Budapest 
Jégkorong Akadémia, a DVTK 
Jegesmedvék JA, a Good-
will Pharma Szeged, a Lehel 
HC, az UNI Győr ETO HC és a 
Worm Angels. Az első mérkő-
zéseket október 4-én, a visz-
szavágókat 10-én rendezik. 
A párosítások: Goodwill Phar-
ma Szeged–Budapest Jégko-
rong Akadémia, DVTK Jeges-
medvék JA–Worm Angels, 
UNI Győr ETO HC–Lehel HC.

A második fordulóban 
csatlakozik a DVTK Jeges-
medvék, a FEHA19, a MAC 

Ikonok és az Újpesti Jégko-
rong Akadémia. Az első kör 
három továbbjutója mellett 
folytathatja a legjobb vesz-
tes csapat is, utóbbi kilétét 
az összesített gólkülönbség 
alapján határozzák meg. Ha 
ez alapján nem lehet dönte-
ni, akkor a több szerzett gólt 
veszik figyelembe, és ha ez 
is egyenlő, akkor a kupában 
elért tavalyi helyezés a mérv-
adó. A második forduló mecs-
cseit a tervek szerint október 
17-én és 24-én tartják. A 
harmadik fordulóban a négy 
továbbjutó mellett ott lesz 
a DEAC, a Dunaújváros, az 
FTC-Telekom és az UTE is, a 
párosításokat sorsolás alap-
ján alakítják ki. A mérkőzése-
ket október 31-én és novem-
ber 21-én rendezik a kiírás 
alapján. A négy továbbjutó 
kerül a negyedik fordulóba, itt 
döntik el, ki megy tovább a né-
gyes döntőbe. Ennek a körnek 
az összecsapásait december 
5-én és január 16-án játsszák 
le. A Hydro Fehérvár AV19 és 
a címvédő BJA HC automa-
tikusan tagja a négyes dön-
tőnek, amelyet 2024. január 
27-én és 28-án rendeznek.

Jászapáti Petra először a 
világkupában bizonyíthat. 
Fotó: MTI

A legszebb emlék: hatalmas mosoly a világbajnoki cím megszerzése után, 2018-ban. 
Fotó: Magyar Atlétikai Szövetség
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK 
HÁZASSÁGOT szeptem-
ber 15-én: Hangai Nándor 
és Sári Bettina Adrienn, Té-
nyi Szabolcs és Sáfár Edina, 
Derdák Csaba és Guba Edit; 
szeptember 16-án: Barna 
Gábor és Ferenczi Krisztina 
Katalin, Horváth József és 
Miklós Klaudia, Móra Zol-
tán és Soós Alexandra Do-
minika, Nagy János és Cse-
te Patrícia Anna, Kovács 
Gábor és Irinyi Dorottya, 

Ürkmez Ertan és Borszé-
ki Adrienn, Szűcs Tamás és 
Gémes Zsófi a, Czinege Gá-
bor és Iványi Laura, Papp 
László és Kangyalka Domi-
nika Krisztina.

SZEGEDEN SZÜLETTEK: 
Loncsárevity György Eriknek 
és Ádám Ildikónak 2023. 
09. 09-én Elena, Horváth 
Péternek és Tóth Dzsenifer-
nek 2023. 09. 09-én Ajsa, 
Horváth Attila Istvánnak és 

Márki Anitának 2023. 09. 
11-én Absa, Ökrös István Ta-
másnak és Kádár Brigittá-
nak 2023. 09. 12-én Zsófi a, 
Huszka Tamásnak és Lány 
Adrienn-nek 2023. 09. 13-
án Áron,  Fleisz Zsoltnak és 
Gyurcsik Anitának 2023. 
09. 14-én Ádám, Kriston Pé-
ternek és Dulai Helgának 
2023. 09. 14-én Hunor nevű 
gyermeke született.

GRATULÁLUNK!

Időjárás-előrejelzés Szegedre:
csendes őszi idő

Október
2.

hétfő

Október
3.

kedd

Október
4.

szerda

Október
5. 

csütörtök

Október
6. 

péntek 

Október
7. 

szombat 

Október
8. 

vasárnap

Gyengén 
felhős

25/11
Petra,

Örs

Közepesen 
felhős

26/10
Helga,
Ilián

Közepesen 
felhős

27/11    
Ferenc,
Auróra

Közepesen 
felhős

25/11
Aurél,
Galina

Közepesen 
felhős

23/10
Brúnó,
Renáta

Közepesen 
felhős

22/9
Amália,
Bekény

Közepesen 
felhős

21/9
Koppány,
Bettina
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Anyakönyvi hírek

Szeretne 2 mozijegyet nyerni egy ön által kiválasztott és a Belvárosi Moziban vetített filmre? Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét és 
elérhetőségét (lakcím, e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési 
határidő: október 5. A nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük!
Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó 
adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: A szegedi 
páfrányfenyők helyi jelentőségű védett természeti értékek. A nyertes: Dekkerné Fodor Klára. Gratulálunk!

OKTÓBER 2., HÉTFŐ
Dr. Kovács Tamás: 18.00 – 

19.00 (A jelzett időponton be-

lül elérhető a 30/303-9654

telefonszámon.)

OKTÓBER 3., KEDD
Molnár Zoltán: 16.00 – 

17.00 (SZTE Kossuth Zs. 

Technikum és Szakképző Is-

kola, Kodály tér 1.)

OKTÓBER 4., SZERDA
Nagy Sándor: 16.00 – 17.00 

(Szegedi ÓVI Kemes Óvodája, 

Róna u. 29.)

Hekáné Dr. Szondi Ildi-

kó: 14.00 – 16.00 (A jelzett 

időponton belül elérhető a 

30/963-8137 telefonszámon 

és a szondi.ildiko@szeged.eu 

címen.)

Tóth Károly: 17.00 (Somo-

gyi-könyvtár Északvárosi Fiók-

könyvtára, Gáspár Zoltán u. 

6.)

OKTÓBER 7., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00 – 

12.00 (Csongor tér 12.)

Képviselői fogadóóra
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KOS (III. 21–IV. 20.) 
Elég kitartást érezhet 
most önmagában, hogy 

egy régóta dédelgetett tervét 
megvalósítsa, ami sok pozitív 
energiát is adhat önnek.

BIKA (IV. 21–V. 20.)
A következő napokban 
úgy alakul, hogy fontos 

kérdésben kell majd döntést 
hoznia, de elég nehezen tudja 
megfelelően elhatározni magát, 
mert úgy érzi, túl sok minden 
múlhat ezen, ezért érdemes 
lehet tanácsot kérnie valakitől.

IKREK (V. 21–VI. 21.) 
A munkahelyén pozitív 
irányú változásra számít-
hat a héten, ami talán 

kicsit váratlannak tűnik majd, 
de valójában eddigi kemény 
munkája eredményének kö-
szönhető. 

RÁK (VI. 22–VII. 22.)
Most érdemes volna
a szokásosnál is jobban
törekednie a kompro-

misszumokra, ha valóban 
meg akarja valósítani hosszú 
távú céljait. Legyen emellett 
nagyon megfontolt.

OROSZLÁN (VII. 23–
VIII. 22.) Könnyen 
összekaphat valakivel, 
ha nem vigyáz, ezért le-

gyen még a szokottnál is 
körültekintőbb, ha elmondja 
véleményét szakmai vagy 
magánéleti kérdéseket illetően. 

SZŰZ (VIII. 23–IX. 
22.) Most végre elég erőt 
érezhet magában ahhoz, 
hogy az elmúlt időszakban 

felgyülemlett sok félelmet és 
bizonytalanságot legyőzze, és 
így egy már jó ideje halogatott 
döntést kellő megfontoltsággal 
meghozzon.

MÉRLEG (IX. 23–X. 
22.) Habár mindent 
jobban szeret önállóan 
megcsinálni, ha felkínál-

ják, most érdemes elfogad-
ni a segítséget. A legújabb 
projektjüket így, közösen gon-
dolkodva kollégáival, sokkal 
gyorsabban sikerre vihetik.

SKORPIÓ (X. 23–
XI. 21.) A héten egy
fontos ügyben szíves-
séget kell kérnie egy

ismerősétől, és talán úgy 
érezheti, hogy emiatt kelle-
metlen szituációba kerül. 
Tegye félre a büszkeségét, és 
próbáljon inkább pozitívan állni 
a dolgokhoz!

NYILAS (XI. 22–XII.
21.) A következő idő-
szakban olyan feladato-
kat bíznak önre a mun-

kahelyén, amelyek nem várt 
kihívást jelenthetnek önnek. Ne 
ijedjen meg tőlük, igyekezzen 
meglátni bennük a fejlődés és 
az előrelépés lehetőségét!

BAK (XII. 22–I. 20.)
A héten pontot tehet egy 
régóta húzódó konfliktus 
végére, ha rászánja ma-

gát a megfelelő lépések meg-
tételére. Érdemes szem előtt 
tartania, hogy ha maga mögött 
hagyja a hátráltató dolgokat, 
utána csak jobb lehet.

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.)
A héten sikerre viheti egy 
korábban megkezdett 
projektjét, ha kellően 

nyitottan áll a dolgokhoz. 
Sok kéretlen tanácsot kaphat, 
amelyekről kiderülhet, hogy 
hasznosnak bizonyulnak. 

HALAK (II. 20–III. 20.) 
A napokban úgy érezheti, 
hogy az idegeit teljesen 
felőrli az állandósuló 

stressz, ezért koncentráljon 
a feltöltődésre: próbáljon 
meg kicsit kiszabadulni a 
mindennapi körforgásból, és 
töltsön több időt a családjával.

Horoszkóp Szeged régen

VALÉRIA (MA BARTÓK) TÉRI PAPRIKAPIAC AZ 1930-AS ÉVEKBEN. A paprikát minta alapján is értékesítették a harmincas-negyvenes években. 
A szentmihályi Lábdy-malomról szóló cikk szerint a paprikaellenőrök még a malomban mintát vettek az őrleményből, és megállapították, hogy első-, 
másod- vagy harmadrendű a paprika, majd leplombálták a fűszert tartalmazó zsákokat. A termelők csak a mintát vitték a Valéria (ma Bartók) téri pap-
rikapiacra. Ez alapján a kereskedők el tudták dönteni, hogy megveszik-e a paprikát. Ha elkelt a minta alapján a paprika, akkor Jung Jenő Valéria téri 
élelmiszerboltjából (ami a fotón is látható) a Lábdy-malom irodájába telefonáltak. Ezen a két helyen már a háború előtt is biztosan volt telefon. Ha el-
kelt a paprika, már indulhatott is a gazda a zsákokkal megrakott lovas kocsival a városba, a paprikapiacra, ahol már fi zette is a kereskedő a fáradsá-
gos munkával előállított, messze földre készülő, még a legrosszabb ételt is megízesítő, piros, szeretnivaló fűszert, Szentmihály büszkeségét. (Forrás: 
paprikamolnar.hu)

Acappella, gomba, keringő

NÉPDALOK ÉS JAZZ
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont
Időpont: október 7., szom-
bat, 18 óra
A budapesti Voice Drops is 
fellép a Fool Moon Acap-
pella Fesztiválon. Az együt-
tes a magyar népdalok 
és kortárs jazz fúziójából 

született dalait is bemu-
tatja.

GOMBASIMOGATÓ
Helyszín: Szegedi Vadaspark
Időpont: október 8., vasár-
nap, 10–16 óra
A gombászegyesület csa-
ládi rendezvényén megis-
merkedhetnek a környé-
ken gyűjtött és távolabbról 
érkezett gombafajokkal, 

szakértőkkel beszélgethet-
nek.

KERÉKPÁROS VÁROSNÉ-
ZÉS
Találkozó: Tourinform iroda
Időpont: október 8., vasár-
nap, 10 óra
Biciklizve fedezhetik fel Sze-
ged nevezetességeit. A túra 
részvételi díjas és regisztrá-
cióhoz kötött (+36-62/488-
690, e-mail: szeged@tourin-
form.hu).

HARMONIKAFESZTIVÁL
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont
Időpont: október 8., vasár-
nap, 16 óra
Többek között fellép a 
Dél-alföldi Harmonikaba-
rátok Egyesületének zene-
kara, Tóth Márton András, 
Hajdú V. Aranka és Szűcs 
Dániel.

NATURALLY 7
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont
Időpont: október 6., péntek, 
20 óra
A Naturally 7 is fellép a Fool 
Moon Acappella Fesztiválon. 
Quincy Jones szerint az ame-
rikai csapat a világ legjobb 
acappella együttese.

Voice Drops

Naturally 7

KERINGŐKIRÁLY
Helyszín: Belvárosi Mozi
Időpont: október 8., vasár-
nap, 17 óra
Holland zenei film. André 
Rieu holland keringőkirályt a 
Johann Strauss nevét viselő 
zenekar mellett egy gospel 
kórus is kíséri.

FOTÓKIÁLLÍTÁS
Helyszín: Ortutay-kollégium
Időpont: október 14-ig
Kondász Gyula fotókiállítá-
sa.


